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پاسخ متفاوت محسن هاشمی به مهدی چمران
درست است، زیر صفر بودیم

همدلی- محسن هاشــمی با ارسال نامه ای به دفتر 
روزنامه به ســخنان اخیر مهنــدس مهدی چمران 
رئیس شورای شــهر تهران واکنش متفاوتی نشان 
داد؛ که به شــرح زیر منتشــر می شود: جناب آقای 
مهندس چمران، رئیس محترم شورای شهر تهران 
در حاشــیه برگزاری نودمین جلسه شورای اسلامی 
شــهر تهران اظهار داشته اند: »شهرداری را زیر صفر 
از اصلاح طلبان تحویل گرفت و ماه ها تلاش شده تا 

وضعیت به شرایط امروز برسد.«
ازآنجاکه تلاش می کنیم مثبت اندیش باشیم، سعی 
می شود که با برداشــت مثبتی از این اظهارنظر در 
راســتای پاســخگویی به افکار عمومی، به بررسی 
عملکرد دوره پنجم مدیریت شهری تهران بپردازیم.

واقعیت این اســت همان گونه که گفتنــد: در دوره 
گذشــته در برخی ابعاد عملکــرد اصلاح طلبان در 
مدیریت شهری زیر صفر بوده است که به آن ها اشاره 

می شود:
1 - در حــوزه نیروي انســاني، اگرچــه طی دوره 
مسئولیت شورای دوم، سوم و چهارم، یعنی 12سال 
تعداد اســتخدام رســمی و قراردادی و شرکتي در 
شهرداری تهران از 30هزار نفر به حدود 70هزار نفر 
رسید، اما در دوره پنجم، توانستیم برای نخستین بار 
نه تنها رشد آن را متوقف کنیم بلکه با بازنشستگی، 
بازبیني و اتمام بعضي از قراردادها و استعفای بخشی 
از نیروهای مازاد شهرداری، رشد تعداد نیروی انسانی 
شــهرداری تهران که یکي از عوامل جدي افزایش 
هزینه اداره شــهر و ناکارآمدی است، نه تنها به صفر 
بلکه بــه زیرصفر و حدود 15درصد نیز نســبت به 
گذشته کاهش و به حدود 59 هزار نفر رسید. ضمناً 
در بخش نیروهاي پیمانکاران فعال در شــهرداري 
که تعداد آن ها بالغ بر 45هزار نفر در ســطح شــهر 
رســیده بود. با بررسي و کنار گذاشتن نورچشمي ها 
و موجودیــن بدون حضور و بازبیني قراردادهاي نفر 

نیرو، حداقل حدود 10هزار نفر کاسته شد.
2 - در حوزه نابودی باغات و فضای ســبز شــهری، 
با وجود همه حساسیت و پیگیری هاي جناب آقاي 
چمران در دوره دوم و سوم، چهارم نسبت به صیانت 
از فضای ســبز و باغات تهران، متأســفانه در طول 
این ســال ها بخش بزرگی از باغات تهران نزدیك به 
200هکتار نابود و تبدیل به ســاختمان و برج های 
اداری، تجاری و مسکونی شد به نحوی که رهبري، در 
تذکرات صریح کتبی محرمانه و شفاهی به شهرداری 
و شورای شهر، خواســتار توقف این روند و صیانت 
از باغات و حریم تهران شدند، خوشبختانه در دوره 
شــورای پنجم این روند به صفر رسید و با خریداری 
و احیاي تعداد از باغــات تهران، روند نابودی باغات 

توانست به زیر صفر برسد.
3 - شهرفروشــی و قانون فروشی نیز یکی دیگر از 
مشکلات بزرگ مدیریت شهری تهران در گذشته بود 
که با تصویب مقررات لازم توســط شورا و همراهی 
شهرداری، شهرفروشی و قانون فروشی از میلیون ها 
مترمربع به نزدیك صفر کاهش یافت و ملاک عمل 
در صدور مجوز فقط طرح تفصیلی تهران قرار گرفت.

4 - اقدامــات غیرشــفاف و عملکــرد فراقانونی در 
مدیریت شــهری نیز که در گذشته حجم سنگینی 
داشت و پرونده های آن همچنان در انتظار رسیدگی 
و بازگرداندن حقوق شــهرداری توســط اشــخاص 
حقیقی و حقوقی قرار دارد با سامانه شفافیت و لغو 
اختیارات فراقانونی شهرداری توسط شورا، به نزدیك 
صفر رسیده. فقط یك نمونه از آن قرارداد شهرداري 
با مجموعه یاس و رســا تجارت مبین بیش از 5هزار 
میلیارد تومان از منابع نقد شهرداري به یغما رفت و 
هنوز هم باز نگشته، خوشبختانه اختلاس و ارتشا در 
اثر امضاهاي طلایي در شهرداري به پایین ترین حد 

ممکن رسید.
5 – در مورد واگذاري امکانات و املاک شــهرداري 
معروف به املاک نجومي نیز برخلاف دوره هاي قبل 
موفق به جلوگیري از واگذاري غیر قانوني به مدیران 
ارشد، حامیان و اطرافیان شدیم و این مهم را نیز در 

شهرداري به حد معقول آن رساندیم.
6 – بــا توجه به وجود بدهي هــاي 65هزار میلیارد 
توماني شهرداري باقي مانده از دوره هاي دوم و سوم و 
چهارم، سعي برآن شد که شهرداري را بیشتر بدهکار 
نکنیم و از سطح بدهي ها کاستیم و ازاین جهت نیز 
شورا و شــهرداري دوره پنجم زیر صفر قرار گرفت. 
ولي متأســفانه بهره بدهي هاي بانکي باعث افزایش 
ســطح بدهي هاي شــهرداري گردید که هم اکنون 
شــهردار تهران صحبت از 80هــزار میلیارد تومان 

بدهي مي نماید.
7- در مورد پروژه عمراني سعي بر این شد که کلنگ 
بی مورد نزنیــم و پروژه هاي نیمه تمــام را به پایان 

برسانیم.
و البتــه باید انصاف داشــت که در حوزه توســعه 
حمل ونقل عمومی که اولویت یك شهرداري تهران 
اســت. همان گونه که بارها بیــان کرده ایم، به دلیل 
تحریم ها و همچنین ضعف پیگیری هاي شهرداری 
و کم لطفی و ضعف دولت وقت، در توســعه ناوگان 
حمل ونقــل عمومی طبق برنامــه مصوب و مطابق 
اهداف و انتظارات شورا صورت نگرفت و فقط در حد 
13 قطار و حدود 500اتوبوس و میني بوس و افتتاح 
حدود 30 ایستگاه مترو عمل شد که باید فراتر از این 
مي بود، امیدواریم مدیریت شهری فعلی در سه سال 
باقیمانده از فرصت خود بتواند این نقیصه را جبران 
کند.لذا مناســب است شوراي اسلامي شهر تهران و 
ریاست محترم آن ضمن پرهیز از فرافکني به دنبال 
بانیان وضع موجود شــهرداري تهران باشند و اجازه 
ندهند آنچه در دوره پنجم به زیر صفر رسیده مجدداً 

بالاي صفر بیاید.

گزارش

تداوم ممنوعیت ورود از مرزهای زمینی 
به عراق

روز گذشــته 10هزار زائر اربعین گرمازده شدند. بسیاری از 
زائران در مسیر برگشت، علامت های گوارشی مانند دل درد 
و اســتفراغ داشته اند. همه مرزهاي عراق به دلیل نگراني از 
امنیت و سلامت زائران برای دومین روز متوالی بسته ماند. 
سردار شرفی با تأکید بر اینکه مردم به هیچ عنوان به مرزهای 
عراق مراجعه نکنند، گفت: به هیچ عنوان در حال حاضر برگ 
گذر موقت برای سفر اربعین صادر نمی شود، البته گذرنامه 
برای هر کســی که درخواست دهد صادر می شود. فرمانده 
قرارگاه اربعین فراجا با تأکید بر اینکه مردم به هیچ عنوان به 
سمت مرزهای منتهی به عراق سفر نکنند درباره ساماندهی 
برخی خودروهای رهاشده در معابر از سوی زائران توضیحاتی 
ارائه کرد.رئیس کمیته امنیتی انتظامی ستاد مرکزی اربعین 
دربــاره وضعیت مرزها گفت: برای بازگشــت زائران از مرز 
موضوع تأمین اتوبوس  مطرح اســت که کمیته حمل ونقل 
این وظیفه را بر عهده دارد، البته این کمیته با فراجا نیز در 
تعامل است و قرار است 800 اتوبوس را برای بازگشت زائران 
در نظر بگیرند.وی با بیان اینکه ما باید تســهیلگری کنیم 
تا اقدامات به سرعت انجام شــود، ادامه داد: در حال حاضر 
اتوبوس ها در پایانه برکت در مرز مهران حضور دارند و زائران 
را از مرزها خارج می کنند. از امروز سفرهای برگشت آغازشده 
و هر چه جلوتر می رویم انبوه جمعیت زائران برای بازگشت 
بیشتر خواهد شد ما با تمام توان در صحنه حضور داریم و 
مدیریت می کنیم تا زائران بتوانند به سلامت به مقصد خود 
برگردند.سردار شرفی با تأکید بر اینکه مردم به هیچ عنوان 
به مرزهای عراق مراجعه نکنند، گفت: به هیچ عنوان در حال 
حاضر برگ گذر موقت برای سفر اربعین صادر نمی شود، البته 
گذرنامه برای هر کسی که درخواست دهد صادر می شود.وی 
با بیان اینکه ظرفیت های خدمات دهی در سمت عراقی کاملًا 
پر شده اســت، تصریح کرد: سفر به عراق از طریق زمینی 
به هیچ وجه توصیه نمی شود. در حال حاضر شرایط مناسبی 
وجود ندارد ظرفیت های خدمات دهی در سمت عراق کاملًا 
پر شده است و امتداد زائر از سمت عراق به دروازه های رسمی 
ما متصل شده است و امکان حرکت وجود ندارد بنابراین با 
توجه به گرمی هوا و شرایط نامطلوبی که وجود دارد توصیه 
می کنیم هر کســی در هر نقطه از مسیر است و قصد سفر 
زمینی به عراق را دارد در همان نقطه متوقف شود و جلوتر 
نیاید. همچنین افرادی که هنوز حرکت نکرده اند از ســفر 
زمینی به عراق منصرف شوند. فرمانده قرارگاه اربعین فراجا 
تأکید کرد: زائرانی که در نزدیکی مرزها هســتند در مراکز 
شهری مستقر شوند و به هیچ عنوان به سمت مرزها حرکت 
نکنند. شــرایط برای پذیرش زائران در پایانه های مرزی به 
ســبب مشکلاتی که در طرف عراقی ایجادشده است، اصلًا 
وجود ندارد و هر قدم حرکت به سمت پایانه های مرزی باعث 
به خطر افتادن جان زائران خواهد شد؛ بنابراین درخواست 
می کنیم به هیچ عنوان به سمت مرزها نیایند.مجتبی خالدی 
سخنگوی اورژانس کشور نیز گفت که در بحث گرمازدگی 
زائران اربعین در مرز مهران، همه قشر سنی داریم. به گفته او، 
گرمازده ها از نوزاد شیرخوار دوماهه تا افراد 65 و 70ساله را 
دربرمی گیرند.خالدی که با تلویزیون مصاحبه می کرد گفت: 
از ســه روز گذشته مرز مهران شلوغ ترین مرز کشور بوده و 
خود شهر مهران و تمام کوچه پس کوچه های آن پر از ماشین 
شــده است.او گفت که در چنین شرایطی زائران به ناچار از 
پل زائر به صورت پیاده به نقطه صفر مرزی مراجعه می کنند.

خالدی تأکیــد کرد که از 31 هزار مأموریــت اورژانس در 
روز های اخیر 6500 مورد مربوط به گرمازدگی بوده است.او 
با تأکید بر اینکه ساعت 12 تا 2 و 3 بعدازظهر هوا فوق العاده 
گرم است، گفت: کسی که پیاده روی کرده باشد و آب و غذا 
هم نخورده باشد به راحتی می تواند دچار گرمازدگی شود.او با 
بیان اینکه بحث بهداشت گوارشی و کرونا خیلی مهم است، 
تأکید کرد که در مسیر برگشت زائران، خیلی ها علامت های 
گوارشــی مانند دل درد، سرگیجه و استفراغ داشته اند و اگر 
زودتر خودشان را به مراکز درمانی مراجعه نکنند می توانند 
بقیه را هم مبتلا کنند.سخنگوی اورژانس گفت که در چند 
روز گذشــته با موج مراجعات گرمازدگی روبرو شده ایم که 
نگرانی ما را بیشتر کرده اســت.او با اشاره به افزایش تعداد 
مراجعه کنندگان زائر به مرزهای صفر کشور نسبت به روزهای 
گذشته اظهار داشت: تاکنون 10 هزار 252 نفر به نیروهای 
اورژانس مراجعه کرده اند که از این تعداد 426 نفر به مراکز 
درمانی اعزام شده است. همچنین 35 نفر از مصدومان زائر نیز 

از کشور عراق به ایران منتقل شده است.

گزارش

1۹فوتی و شناسایی ۳44بیمار جدید 
کرونا در کشور

بر اســاس اعلام وزارت بهداشــت، روز گذشته 19بیمار 
مبتلا به کووید 19 در کشور جان خود را از دست دادند و 
مجموع جان باختگان این بیماری، به 144 هزار و 154 نفر 
رسید.از جمعه تا دیروز 19شهریورماه 1401 و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی، 344بیمار جدید مبتلا به 
کووید 19 در کشور شناسایی و 104نفر از آن ها بستری 
شدند.مجموع بیماران کووید 19 در کشور به 7 میلیون 
و 538 هزار و 125 نفر رســید. خوشــبختانه تاکنون 7 
میلیون و 314 هزار و 681 نفر از بیماران، بهبودیافته و یا 
از بیمارستان ها ترخیص شده اند. 583 نفر از بیماران مبتلا 
به کووید 19 در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها 
تحت مراقبت قرار دارند. تا کنون 53 میلیون و 915 هزار 
و 807 آزمایش تشخیص کووید 19 در کشور انجام شده 
اســت. همچنین ر روز گذشته 19هزار و 92 دُز واکسن 
کرونا در کشور تزریق شده است. به این ترتیب تا کنون 65 
میلیون و 42هزار و 346 نفر دُز اول، 58 میلیون و 43هزار 
و 765 نفر دُز دوم و 31 میلیون و 29 هزار و 476 نفر نیز 
دُز سوم و بالاتر واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع 
واکســن های تزریق شده در کشــور به 154 میلیون و 
505هزار و 587 دُز رسید. بر اساس اعلام وزارت بهداشت 
روز گذشته 0 شهرستان در وضعیت قرمز، 35شهرستان 
در وضعیت نارنجی، 342شهرستان در وضعیت زرد و 71 

شهرستان در وضعیت آبی قرار گرفتند.

خبر

همدلی|  ســتاره لطفی- دو روز پیش 
»نصیر فرخ نژاد«، وکیل دادگستری و عضو 
مرکز وکلای قوه قضاییه در لرستان به قتل 
رســید. خبر ها حاکی از آن است که جسد 
فرد مذکور توسط پلیس آگاهی در منطقه 
دوره چگنی لرســتان پیداشــده است. ماه 
گذشته یك وکیل دیگر این بار در شاهرود 
در مقابل دیدگان همسر و فرزند 5ساله اش 

به قتل رسید. 
او »محمودرضا جعفرآقائی« نام داشــت که 
ســاعت یك بامداد 17 مرداد همراه همسر 
و پســر 5ســاله اش پس از پیاده شــدن از 
خودروی پژو 206 سفیدرنگش، قصد ورود 
به خانه اش را داشــت اما درست در همان 
لحظات مرد ناشناســی که مسلح به سلاح 
کمــری بود خود را به وکیل جوان رســاند 
و با شــلیك چندین گلوله او را مجروح کرد 
و گریخت. این حادثه هولناک در شرایطی 
اتفاق افتاد که همســر و فرزند خردســال 
وکیــل جوان شــاهد این صحنــه بودند و 
وحشت زده با دادوفریاد از مردم درخواست 

کمك می کردند.
تنها چند روز بعد از قتل وکیل شاهرودی، 
خبــری مبنی بــر قتل فجیع یــك وکیل 
تبریزی در دفتــر کارش در خیابان انقلاب 
تبریز در فضای مجازی منتشــر شد. البته 
این خبر مدتی بعد از انتشار، توسط سرهنگ 
هاشم شــعفی، معاون اجتماعی و فرهنگی 
آذربایجان شــرقی،  انتظامــی  فرماندهــی 
تکذیب شــد. به رغم این تکذیب اما برخی 
از منابع غیررسمی در  تبریز کماکان به قتل 

وکیل تبریزی تأکید داشتند.
 افزایش خشونت علیه وکلا

ایــن اولین بار نیســت که خبر خشــونت 
علیه وکلا خبرســاز می شود، همین خرداد 
پارسال اخباری مبنی بر قتل پریوش ظفری 
)کارآموز وکالت در کرمانشاه( توسط همسر 
موکلش با واکنش های زیادی همراه شــد. 
چند ماه بعد از حادثه کرمانشــاه، عزت الله 
خورشیدی، عضو هیأت مدیره و نایب رئیس 
دوره دوم و ســوم کانون وکلای لرســتان، 
ازاین قرار  مورد سوءقصد قرار گرفت. ماجرا 
بود که پنج فرد مسلح به سلاح های جنگی 
و شــکاری به منزل عزت الله خورشــیدی 
حمله کردند و منزل او را به گلوله بســتند 

که او از این تعرض جان سالم به در برد. 
خشونت و سوءقصد به جان وکلا زیاد است 
اما آنچه قتل های اخیر را برجســته می کند 
فاصله زمانی کوتاه بین این قتل هاست، قتل 
سه یا حداقل دو وکیل در کمتر از یك ماه 
در کشور نشان از افزایش خشونت علیه وکلا 
دارد. البته افزایش خشونت در جامعه  ایران 
خبر جدیدی نیست، اما افزایش خشونت در 

جامعه وکلا که قرار اســت حق ستان باشند 
قابل تأمل اســت. بدیهی اســت قتل در هر 
جامعه ای، ریشه در نابسامانی های اجتماعی 
و اقتصادی آن جامعه دارد. قتل های صنفی 
نیز از این قاعده مستثنی نیستند. بااین حال 
اگر بخواهیم به طــور خاص به موضوع قتل 
وکلا از دیدگاه اجتماعی بپردازیم، می توانیم 
آن را محصول عوامل مختلف دانســت که 
یك وکیل پایه  یك دادگستری در ذیل آن ها 

را برشمرده است.
 باید نگاه جامعه و نگرش فرهنگ عامه 

نسبت به وکلا فرق کند
»عبدالصمــد خرمشــاهی«، وکیل پایه  یك 
دادگســتری و عضو کانون وکلای مرکز، در 
واکنش به افزایش خشــونت علیه وکلا به 
همدلی گفت: در سال های اخیر هجمه های 
زیادی چــه ازنظــر معنوی و چــه ازنظر 
فیزیکــی و امثالهم نســبت به وکلا صورت 
گرفته است. متأسفانه شاهد بودیم چندین 
نفر از همکاران ما به جرم این که به وظیفه 
حرفه ای خود عمل کردند به قتل رسیدند.

وی با اشــاره به دلایل این خشونت افزود: 
دلایل این خشونت را در چند نکته می توان 
خلاصه کرد. ابتــدا باید به مقوله فرهنگ و 

نوع نگاه جامعه اشاره کنم. 
یك فرهنگ و نگاه غلــط به جایگاه وکیل 
در افکار عمومی جامعه جاافتاده اســت که 
ریشــه اش را باید در رسانه ها به خصوص در 
پاره ای از موارد عملکرد صداوســیما در این 

خصوص دانست.
وی ادامه داد: در ســال های گذشته شاهد 
بوده ایم که سریال ها و فیلم های که از سوی 
صداوسیما پخش شده و در آن وکیلی نقش 
ایفا کرده متأســفانه چهره وکیل مخدوش 
شده است و منطبق با واقعیت ها و عملکرد 
صحیح بخش اعظمی از وکلا نبوده اســت. 
طبیعی اســت در هــر صنــف و حرفه ای 
افرادی هستند که با عملکرد ناصحیح خود 
موجبات خدشــه واردکردن بــر اعتبار آن 
صنــف را فراهم می کنند؛ امــا باید در نظر 
داشــت که هرگز نمی توان رفتار نامناسب 
یا اخلاق غیرحرفه ای بخشــی از همکاران 
که وکالت را با کسب وکار آن چنانی اشتباه 

گرفته اند بر همه وکلا تعمیم داد.
خرمشــاهی در مــورد دلیل دیگــر گفت: 
علت دیگر برمی گردد بــه رفتار و عملکرد 
غیرحرفه ای برخی از همکاران که به لحاظ 
عدم تجربــه کافی و عدم تعهــد به موکل 

موجبات ناخشنودی را فراهم کرده است.
 خشــونت علیه وکلا ناشی از تنزل 

جایگاه وکیل در جامعه است
وی با اشــاره به تنزل شأن و جایگاه واقعی 
وکیــل و وکلا در جامعه، تصریــح کرد: از 
ایــن قضیه نیــز نباید مغفــول ماند که در 
ســال های  اخیر تصویب قوانین نامناســب 
و نگاه نه چندان مثبــت قوه قضاییه به این 
نهاد مدنی دیرپای باعث شــده اســت که 
برخلاف خیلی از کشورهای پیشرفته شان و 

منزلت کانون های وکلا و وکلای دادگستری 
روزبه روز نازل تر شود. در مجموع این علت 
و سایر علت ها آن چنان شأن و منزلت وکیل 
را مورد بی اعتباری ســاخته که متأســفانه 
برخی از افراد بدون هیچ واهمه و ترسی به 
خودشان اجازه می دهند هرگونه بی احترامی 
و خشــونت را از یك اهانت ساده گرفته تا 
ضرب و شتم نســبت به وکلا انجام دهند. 
این وکیل پایه یك دادگســتری تأکید کرد: 
با این اوضاع احوالی پیــش رو داریم قطعاً 
نباید خوش بین باشیم که قتل مرحوم فرخ 
نژاد آخریــن جنایت ازاین گونه جنایت های 

قرون وسطایی خواهد بود.
خرمشــاهی دربــاره راهکار اساســی برای 
جلوگیــری ازاین گونه اتفاقــات در جامعه 
از  گفت: مادامی که فرهنگ ســازی درست 
سوی مسئولان وقت در ارتباط با نگاه عوام 
نســبت به جایگاه وکیل صورت نگرفته و تا 
زمانی که شــأن و منزلت و اعتبار وکلا در 
قوانین یا بخشــنامه ها جدی گرفته نشــود 
انتظار تغییر رفتار برخی از افراد نســبت به 
وکلا بسیار بعید اســت. قطعاً در این رابطه 
مجلــس و قــوه قضاییه اگر کــه بخواهند 
می توانند با تصویب قوانین یا وضع مقررات 
و بخشــنامه های قاطــع و بازدارنده جلوی 
این گونــه جنایت ها را بگیرنــد. در غیر این 
صورت متأســفانه در آینده نیز نمی توانیم 
خوش بین باشــیم که این گونــه جنایت ها 

علیه وکلا صورت نگیرد.   

در گفت وگو با »همدلی« مطرح شد 

وکیل کشان به روایت عبدالصمد خرمشاهی

همدلی| این روزها در بســیاری از بزرگراه ها و خیابان ها 
تبلیغات مــدارس غیرانتفاعی خودنمایی می کنند و همگی 
با بزرگ نمایــی امکانات و خدمات ویژه در پی جذب دانش 
آموزان هســتند. امــر آموزش در ایران از ســطوح ابتدایی 
گرفته تا ســطوح عالی با شــدت هرچه تمام تر به ســمت 
طبقاتی شــدن به پیش می رود و علیرغم همه هشدارها هر 
روز بر این شــکاف و نابرابری دامن زده می شــود. این گونه 
به نظر می رســد که در کشــور ما مدارس و دانشــگاه های 
شــهریه ای و پولی ثروتمندان جامعــه را جذب می کنند و 
سایر مدارس و دانشــگاه ها، فقرای جامعه را. نتیجه چیزی 
نیست به جز تولید و بازتولید فرهنگ ثروتمند بودن و فقیر 

بودن یا به اصطلاح امروزین ژن خوب و ژن بد.
دانش آموزان مدارس دولتی عادی توان رقابت با دانش آموزان 
مدارس خاص و غیردولتی ندارند و مسئولان نظام آموزشی 
کشور و نمایندگان مجلس این وضعیت را طبیعی می دانند. 
کم توجهــی به مدارس دولتی، بنیــه این مدارس را ضعیف 
کــرده و خروجی این وضعیت را می توان در مقایســه آمار 
پذیرفته شــدگان کنکور در بیــن فارغ التحصیلان مدارس 
دولتی با غیرانتفاعی مشــاهده کــرد. محمدباقر تاج الدین، 
کارشــناس دراین باره گفت: به نتایج کنکور امسال بنگرید 
تا دریابید که مراد و مقصود از طبقاتی شدن امر آموزش در 
ایران چیست. بیش از 80درصد پذیرفته شدگان برتر کنکور 
از مدارس خاص بوده اند که نام برده شــد و این یعنی دامن 
زدن به نظــام طبقاتی آموزش و جامعه به دســت نهادهای 

دولتی.
او طبقاتی شــدن امر آموزش را موجــب کاهش کیفیت و 
تشدید بی عدالتی عنوان کرد و گفت: وجود این همه مدرسه 
و دانشــگاه در کشــور و بدتر از آن وجود شهریه های گران 
و نابرابــر به خوبی خبر از وجود طبقاتی شــدن و نابرابری 
گســترده در نظام آموزشی کشــور می دهد. مدارسی که با 
راه اندازی برخــی امکانات و خدمات ویژه و متمایز اقدام به 
جذب دانش آموزان از خانواده های ثروتمند و طبقات بالای 
جامعه می کنند در واقع به طبقاتی شــدن نظام آموزشــی 
دامن می زنند. هم چنین اســت دانشــگاه هایی که پردیس 
خودگردان راه انداخته و در رشــته های پزشکی شهریه های 
سرســام آوری دریافــت می کنند و بدیهی اســت که فقط 
افــراد متمــول و ثروتمند جامعه قادر بــه پرداخت چنین 

شهریه هایی هستند.

تاج الدین در ادامه تصریح کرد: نتیجه اقداماتی ازاین دســت 
در نظام آموزشــی کشور چیزی نیست به جز طبقاتی شدن 
امر آموزش که در یك طرف متمولین و ثروتمندان با پول ها 
و سرمایه های خود جولان می دهند و نوع مدرسه و دانشگاه 
فرزنــدان خود را به رخ دیگران می کشــند و از طرف دیگر 
طبقات و قشرهای پایین تر جامعه که هرگز امکان فرستادن 
فرزندان خود به مدارس و دانشگاه های پولی و شهریه ای را 
ندارند و در نتیجه گویی تنها حسرت و آه آن را در نهاد دل 

خویش بر جای می گذارند.
کنکور  برتر  رتبه هــای  تصاحب  پرتکرار  ماجرای   

توسط مدارس غیردولتی
در کنکور 1401 ســهم مدارس اســتعدادهای درخشــان 
از 40رتبه برتــر 72.5درصد، مــدارس غیرانتفاعی خاص 
22.5درصــد، مدارس نمونه دولتــی 2.5 درصد و مدارس 
دولتی 2.5درصد بود. همچنین آمارها از کنکور سال 1400 
نیز وضعیت مشــابهی دارد. تصاحــب رتبه های برتر کنکور 
توســط مدارس غیردولتی و خاص، ماجرای پرتکرار کنکور 
سالیان اخیر است. روندی که سال ها در کنکور رو به تکرار 
اســت، زنگ خطر جدی برای طبقاتی شدن آموزش است 
موضوعی که هنوز حساسیت برنامه ریزان و سیاست گذاران 
عرصه آموزش کشور را به همراه نداشته است و این فرایند 
که دانش آموزان مدارس دولتی عادی توان رقابت با مدارس 

خاص و غیردولتی را نداشته باشند، طبیعی می دانند.
 تبعات گلچین کردن دانش آموزان و معلمان

مهم ترین ویژگــی انواع مدارس گلچین کردن دانش آموزان 
اســت که به جامعه آســیب می زند، چــون دانش آموزان 

مــدارس خاص در شــرایط گلخانه ای تربیت می شــوند و 
ســایر دانش آموزان که در مدارس دولتی عادی هستند در 
کنار خود دانش آموز باهــوش نمی بینند و ازنظر اجتماعی 
جامعه به شــکل مناسبی رشــد نمی کند. بی عدالتی دیگر، 
گلچین معلمان اســت، در مناطق شــهری هنگامی که قرار 
است معلمان تقسیم شوند بهترین معلمان ابتدا به مدارس 
ســمپاد اختصاص می یابد و پس ازآن مدارس نمونه دولتی، 
شاهد و هیات امنایی و باقی مانده معلمان به مدارس دولتی 

عادی می روند.
 زنگ خطر برای مدارس دولتی عادی

مــدارس دولتی عادی بــا برخی معلمان کــه کارایی لازم 
ندارد و گاهی به دلیل اعتراض یك مدرسه به مدرسه دیگر 
منتقل شده است، سر می کنند، بنابراین کیفیت کار مناسب 
نیست و طبیعی اســت که عملکرد دانش آموزان آن ها نیز 
قابل قبول نباشد. این مسائل زنگ خطر برای مدارس دولتی 
عادی است. سعید صالح، مدیرکل سابق مدارس غیردولتی 
دراین بــاره گفت: به عنــوان یك زنگ خطــر می گویم، در 
وزارت آموزش وپــرورش با حدود 750هــزار معلم حداقل 
10درصد آن معلمانی هستند که آموزش وپرورش آن ها را با 
کیفیت نمی داند اما نمی تواند با آن ها خداحافظی کند، این 
معلمان حتماً به مــدارس دولتی عادی می روند و این یك 
بی عدالتی بسیار بزرگ است که در شهرهای کوچك تر حاد 
می شــود. با این مدل جداسازی و آموزش خاص به گروهی 
از دانش آموزان همراه با دریافت شهریه در حال آسیب زدن 
به جامعه هســتند، گروهی از دانش آموزان در طول دوران 
تحصیل و از پایه های پایین تر دوپینگ آموزشــی می شوند 
و از همــان ابتدا بــه کلاس های آمادگــی آزمون مدارس 

تیزهوشان رفته و در مدارس سمپاد پذیرفته می شوند.
بخــش مهمی از چالــش فعلی طبقاتی شــدن آموزش به 
کم توجهــی سیاســت گذار به این حوزه و مشــکلات مالی 
آن بازمی گردد. در واقع نوع شــرایط حاکم این گونه نشان 
می دهــد که آموزش وپــرورش هیچ گاه یکــی از مهم ترین 
مسائل برای دولت ها نبوده و همیشه با کمبودهای مختلفی 
مواجه است. در این شرایط سیستم مدیریتی برای پوشش 
کمبودهــا، ویترین هایی ایجاد کرده اســت تا آن را نمایش 
دهد و مشکلات پنهان بماند، وضعیت به گونه ای شده است 
که گروه به گروه برای افراد مختلف جامعه مدرســه ایجاد 

کرده اند.

طبقاتی شدن امر آموزش و تضعیف مدارس دولتی چه پیامدهایی دارد؟

تفکیک دانش آموزان بر اساس ژن خوب و ژن بد


